
Termini: 15 de gener de 2019.
https://ec.europa.eu/research/
participants/portal/desktop/en/
opportunities/h2020/calls/
h2020-msca-itn-2019.html

– Convocatòria ERC Consolidator Grant
(ERC-2019-COG).
Termini: 7 de febrer de 2019.
http://ec.europa.eu/research/
participants/portal/desktop/en/
opportunities/h2020/topics/
erc-2019-cog.html

– Convocatòria per a les nominacions als
candidats al premi Felix Klein.
Termini: 31 de desembre de 2019.

– Convocatòria per a les nominacions als
candidats als 10 premis de l’EMS.
Termini: 1 de novembre de 2019.

– Convocatòria per a les nominacions als
candidats al premi Otto Neugebauer
d’història de les matemàtiques.
Termini: 31 de desembre de 2019.

– Convocatòria Marie Sk lodowska-Curie
per al cofinançament de programes
regionals, nacionals i internacionals
(MSCA-COFUND-2019).
Termini: 26 de setembre de 2019.

http://ec.europa.eu/research/
participants/portal/desktop/en/
opportunities/h2020/topics/
msca-cofund-2019.html

• ERC Starting Grants La convocatòria de
les beques ERC Starting Grants 2019 es va
tancar el 17 d’octubre passat. Aquest any
l’ERC va rebre 3.106 sol·licituds, una lleugera
davallada (al voltant del 2%) respecte del
nombre de sol·licituds de l’anterior convo-
catòria.

El nombre més gran de sol·licituds va ser en el
camp de la f́ısica i l’enginyeria (1363), seguida
per les ciències de la vida (867), i les ciències
socials i les humanitats (876). Gairebé el
39% de les propostes van ser presentades per
dones, en comparació amb el 37% de l’any
passat.

L’ERC ha començat l’avaluació de les pro-
postes. Els projectes seleccionats seran anun-
ciats a l’estiu del 2019.

• Llista de conferències
L’EMS manté la llista següent de conferències
internacionals: http://euro-math-soc.eu/
event-list

Assemblea general de la IMU i el Congrés Internacional de Matemàtics
ICM2018
Xavier Jarque
President de la SCM

Soc a prop de la porta C65 de l’aeroport de Rio
de Janeiro, 7 d’agost de 2018. Els lectors de la
Not́ıcies/SCM llegireu aquest article d’aqúı a
uns sis mesos més o menys; he mirat de tenir-
vos informats dels esdeveniments més rellevants
de la ICM de Rio de Janeiro a través del web
de la societat i alguna piulada al Twitter que
vaig fer gairebé en directe quan es van saber els
noms dels guanyadors de la Medalla Fields. No
sé pas si l’acabaré aqúı a l’aeroport o si hauré
de continuar a l’avió, o si hauré de treballar
encara una mica quan sigui a casa, però penso
que és millor que l’escrigui amb la memòria
fresca ja que tinc la intenció (no completa;
estic acabant el document a la terrassa de

casa. . . ) de començar les vacances tot just quan
posi el peu en terres catalanes. Aquest ha
estat un any intens i el proper semestre no
sembla lleuger.

Assemblea general de la IMU

Com a tots els ICM abans del congrés, i
habitualment en una ciutat diferent de la que
correspon al congrés la IMU (International
Mathematical Union), celebra la seva assemblea
general (aix́ı doncs, una GA cada quatre anys).
En aquest cas, com que el congrés ha estat a
Rio de Janeiro, la ciutat escollida per a la GA
ha estat São Paulo.
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Vaig aterrar a São Paulo el dissabte 28
de juliol al vespre. La GA va començar el
diumenge, a les 8.15 del mat́ı i va acabar el
dilluns a les 19.00 hores. El dimarts 30, a les
6 del mat́ı, vam agafar un autobús que ens va
portar de São Paulo a Rio de Janeiro passant
per Parat́ı, on vam parar a dinar. Parat́ı és un
dest́ı tuŕıstic de primer ordre dins del Brasil; un
petit poblet que havia sigut de pescadors i que
ara viu en exclusiva del turisme. Casualment,
jo havia estat a Parat́ı 15 anys enrere amb la
famı́lia i he pogut constatar un canvi important
pel que fa a la capacitat tuŕıstica i l’oferta de
lleure durant aquests 15 anys. Continua sent un
lloc «remot» però menys (fins i tot vaig trobar-
me un noi, el Ramon, de Barcelona, que quan li
vaig preguntar com havia anat a parar a Parat́ı
em va contestar: «perquè soc al parad́ıs»). Una
de les activitats més boniques que s’hi pot
fer és agafar un barquet i anar a una de les
160 illetes que es troben en un radi de pocs
quilòmetres de la costa. Algunes són privades
però també n’hi ha moltes a les quals es pot
anar lliurement. En qualsevol cas, el viatge
d’autobús d’unes 14 hores que vam fer per
poder estar dues o tres hores a Parat́ı no crec
que fos una bona decisió. La intenció, però, és
el que compta i agraeixo a la Societat Brasilera
de Matemàtiques (el seu president era el chair
del comitè organitzador de la GA) i a la IMU
tot l’esforç perquè la GA fos tan agradable,
inclosa la visita a Parat́ı. Al voltant de les 9
del vespre del dimarts 31 ja era a l’habitació de
l’hotel a RioCentro, on hauria de transcórrer el
congrés (a uns 20 quilòmetres al sud de la ciutat
de Rio de Janeiro). Al mat́ı següent es faria
la cerimònia d’inauguració del congrés, que co-
mençava a les 8.30 del mat́ı (no sense que abans
hagués tingut un ensurt de primer ordre com
explicaré després).

Tornem, però, al diumenge 29 a les 8.30
per fer un repàs dels punts més importants
que es van tractar a la GA. Potser és bo
recordar, o informar pels que no ho sabeu, que
la representació de la SCM a la IMU és via
el CEMat (Consejo Español de Matemáticas),
que és l’Organització Adherida de la delegació
espanyola. En aquest, cas formàvem part de la
delegació el president i la vicepresidenta de
la RSME (Francisco Marcellán i Mercedes Siles,
respectivament) el director del BCAM (Luis
Vega), que de fet hi anava en representació

de SEMA, i jo mateix com a representant de
la SCM.

La informació oficial de la GA la podeu
trobar al web de la IMU. No faré un repàs
exhaustiu i només esmentaré els punts que em
van semblar més sorprenents o interessants.
Primer de tot vam fer la fotografia de grup.

Sorprenent. El comitè executiu CE de la
IMU havia decidit (aquesta no és una decisió
de la GA, sinó prèvia a la reunió) que el premi
Nevalinna, que es concedeix en un format molt
semblant a les medalles Fields a un/a investi-
gador/a en temes de computació matemàtica
o complexitat, deixaria d’existir com a tal
(recordem que Rolf Nevalinna va ser president
de la IMU del 1959 al 1962). La raó que havia
portat el CE a prendre aquesta decisió és que
ha rebut moltes queixes d’alguns membres de
la comunitat matemàtica que el premi porti
el nom del professor Rolf Nevalinna, arran del
paper que va tenir en la Segona Guerra Mundial
en partits d’extrema dreta finlandesa propers al
nazisme (he mirat d’obtenir més informació via
internet i he trobat ben poca cosa). El premi
estava finançat per la Universitat d’Hèlsinki
(Finlàndia) de la qual Nevalinna havia estat
rector. En tot cas, la decisió estava presa.
La GA s’havia de pronunciar entre dues o
tres opcions: (a) cancel·lar el premi sense més
consideracions, (b) crear un premi que sigui
continuació del Nevalinna. L’opció (b), al seu
torn, admetia dues opcions: l’estructura del nou
premi implicaria que els temes que corresponen
al premi Nevalinna (computació matemàtica
i complexitat) quedessin exclosos dels premis
Medalla Fields, o no. La resolució de la GA va
ser acceptar (b) i que el nou premi (per al qual
s’haurà de buscar nom i finançament) deixés
computació matemàtica i complexitat fora dels
premis Medalla Fields.
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Interessant. La IMU ha impulsat que l’ONU
aprovi que el dia 3 de març sigui proclamat el
Dia Internacional de les Matemàtiques. Si totes
les gestions segueixen els passos previstos, el
primer any que això passarà serà el 2020. La
SCM ha donat suport a aquesta iniciativa i, per
tant, haurem de reforçar les activitats que es
fan a l’entorn d’aquesta data.

Sorprenent. En aquest cas hauŕıem de dir
«sorpresa». Es fa públic (era secret) el Program
Committee, que és el comitè que ha gestionat
tot el programa cient́ıfic de l’ICM2018. El seu
president ha estat János Kollár de la Princeton
University.

Interessant i sorprenent. Un dels moments
àlgids del primer dia (ja som a la tarda de
diumenge) va ser la votació per decidir el proper
organitzador de l’ICM2022. Dues candidatures:
Paŕıs i Sant Petersburg. No era conscient que el
comitè de visites a les seus, format per Hyungju
Park (Chair), Helge Holden secretari general de
la IMU) i Christiane Rousseau, havien resolt
recomanar Sant Petersburg i van exposar-ne les
raons (una llista de «pros» i «cons», en paraules
del secretari general. Malgrat que no queda clar
que hi hagi cap mandat per part dels estatuts de
la IMU que el comitè hagi de fer una ordenació
de les candidatures, sembla que és tradició fer-
ho (alguns delegats sèniors em van explicar
que almenys en una altra ocasió hi va haver
tres candidatures no ordenades. . . ). Les dues
candidatures van tenir 11 minuts per defensar-
se. En el torn de preguntes, potser quatre o cinc
intervencions, majoritàriament es va qüestionar
a la proposta russa temes relacionats amb visat
i drets humans (especialment pel que fa al
col·lectiu homosexual). La nostra delegació va
decidir votar individualment. El resultat de
la votació va ser clarament favorable a Sant
Petersburg: 85 a 65 aproximadament. No cal dir
que va implicar «somriures i llàgrimes». Tota la
pressió és ara per a Stanislav Smirnov (Medalla
Fields 2010), que serà el president del comitè
organitzador.

Sorprenent. El pressupost de la IMU és
d’1 milió d’euros. D’aquest milió, bàsicament
la meitat prové de les quotes que paguem
les organitzacions adherides (per exemple, el
CEMat, que pertany al Grup IV, paga uns
12.000 euros, dels quals 2.000 la SCM) i l’altra
meitat la paga Alemanya (un terç Berĺın, un
terç el govern de la regió i un altre terç el WIAS,

és a dir, el Weierstrass Institute for Applied
Analysis and Stochastics). Aquest fet s’explica
perquè la secretaria de la IMU està allotjada al
WIAS i ells assumeixen les despeses que això
implica, tant materials com de personal. El fet
és que aquest acord de col·laboració entre la
IMU i el WIAS era temporal i en la GA de
São Paulo vam aprovar convertir-lo en un acord
permanent.

Parèntesi. A les set de la tarda, uns busos
ens van portar fins a un local on vam fer el
sopar social. Música brasilera en directe. Molt
agradable.

Interessant. Dilluns al mat́ı va començar
amb la presentació i votació dels propers mem-
bres dels comitès de la IMU. Potser el més re-
llevant era el cas del seu president, amb un únic
candidat: Carlos E. Kenig, de la Universitat de
Chicago. En Carlos és argent́ı d’origen però ha
fet tota la seva carrera professional als EUA.
La seva especialitat són les EDP.

Dues consideracions. Una. Carlos E. Kenig
serà el nou president de la IMU substituint
Shigefumi Mori, a partir de l’1 de gener de 2019.
Dues. El nou CE de la IMU, incloent-hi el co-
mitè ampliat (un total de deu persones), tindrà
només una dona. Potser que ens ho fem mirar.

Interessant. Cada páıs que participa en la
IMU paga una quota en funció del «grup» a
què pertany. El grup es defineix pel nombre de
vots de la delegació i va de 0 vots (associat) fins
a 5 vots (Grup V). Com dèiem abans, Espanya,
representada pel CEMat, pertany al grup IV.
En la darrera part de la reunió es felicita els
päısos que han decidit «augmentar» la seva
participació, ja sigui incorporant-se a la IMU
com a associats (per exemple, el Kirguizistan) o
bé aquells que fan el salt a un grup superior (per
exemple, Portugal passa de Grup II a Grup III,
o el Brasil que passa de Grup IV a Grup V).
Però també es parla d’aquells päısos que fa
un temps que no paguen els seus drets de vot
(va ser el cas d’Espanya en l’ICM2014, que feia
3 anys que no pagava la quota). La discussió
en aquests casos és si s’apliquen els estatuts de
forma més restrictiva (quatre anys sense pagar
implica l’expulsió) o si es busquen mesures
imaginatives o particulars (per exemple, el cas
de l’Iran o Veneçuela, en què sembla que la raó
de no pagar té fonaments poĺıtics). La decisió
de la GA va ser no expulsar i intentar trobar
una solució.
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Sorprenent. La darrera discussió que sem-
blava inofensiva va resultar un fracàs. La de-
fensava Wendelin Werner (membre del comitè-
at-large i medalla Fields). La idea que es propo-
sava era la creació de regions com a potencials
nous membres de la IMU. És a dir, permetre
que una organització adherida en comptes de
representar un páıs (com el CEMat a Espanya,
posem per cas), ho faci d’una regió, definida
com una unió de päısos, cap dels quals sigui
membre de la IMU i que tingui una proximitat
geogràfica. I la cosa es va anar enredant. Què
vol dir exactament páıs? Qui pot ser una regió
(va sortir expĺıcitament el nom de Catalunya)?
Per què s’obre aquesta porta i no es potencia
que els päısos que vulguin entrin a la IMU com
a membres associats (sense pagar. . . i sense dret
a vot, és clar)? Després de una hora llarga de
discussió es va decidir no aprovar la iniciativa.
C’est la vie!

Sopar i a dormir que l’endemà a les 6 calia
pujar al bus per anar a Parat́ı i Rio de Janeiro.

ICM2018

Com us deia, la sessió d’obertura del congrés
no havia estat exempta d’un episodi que hauria
pogut ser molt més greu. La nit del diumenge
al dilluns (48 hores abans de l’obertura del
congrés) una joguina (un globus amb una espel-
ma a dins que els nens fan volar al capvespre)
va caure al sostre del pavelló on s’havia de fer
la sessió d’obertura del congrés i va provocar
un foc de grans dimensions. Immediatament,
el president del comitè organitzador Marcelo
Viana, que era a la GA de São Paulo, va
volar a Rio de Janeiro. El pavelló havia quedat
inservible i no va ser fins dilluns al migdia que
s’hi va poder entrar. La major part del material
s’havia salvat i en 48 hores sense descans van
traslladar l’interior del pavelló a un recinte
contigu (són pavellons on hi caben unes 2.500
persones. . . ). Com deia en Marcelo, sempre
tranquil, calia passar una prova per saber que
s’estava fent bé la feina i caram si la vam passar.

A quarts de nou del dimecres començava la
sessió inaugural. En Marcelo va fer un discurs
d’obertura recordant l’esforç titànic d’una ge-
neració de matemàtics brasilers per convertir
el Brasil en una primera potència mundial en
matemàtiques. I va particularitzar aquest esforç
en la persona de Jacob Palis (president de la

IMU del 1999 al 2002) i a l’institut IMPA. Si
no hi ha cap sorpresa, Marcelo Viana farà un
curs al CRM sobre teoria ergòdica i sistemes
dinàmics. Sempre és un plaer sentir-lo parlar
de matemàtiques; pel que sap i per la capacitat
comunicativa que té.

Després d’una actuació musical amb aires
de samba brasilera, es va passar a la lectura dels
premis (Nevalinna Prize, Gauss Prize, Chern
Medal, Leelavati Prize i Fields Medals). Us
ben asseguro que és emocionant veure aquest
moment en directe. Hi ha tensió i l’escenografia
és preciosa.

Primer s’enuncien els premis següents:

• Rolf Nevalinna Prize: Constantinos Daska-
lakis (MIT, USA), per les seves aportacions
a la complexitat del problema de trobar
equilibris (de Nash) en diversos aspectes
de la teoria econòmica (mercats, subhastes,
etcètera).

• Carl Friedrich Gauss Prize: David L. Donoho
(Universitat de Stanford) per les seves apor-
tacions a la teoria del senyal via les eines de
l’anàlisi computacional i estad́ıstica.

• Chern Medal Award: Masaki Kashiwara
(Universitat de Kyoto), pels seus treballs de
més de 50 anys en anàlisi algebraica i teoria
de representacions.

• Leelavati Prize: Ali Nesin (Turquia), pel
projecte anomenat Petit poble matemàtic
(«Mathematical Village») dedicat a l’ense-
nyament i disseminació de les matemàtiques
des d’una visió lliure, en un context social
i poĺıtic complicat com el que es viu a la
Turquia actual.

Finalment, els quatre medalla Fields (per
ordre estrictament alfabètic).

• Caucher Birkar (Cambridge University, UK),
per la prova de l’acotació de varietats de Fano
i per les seves contribucions al programa de
model minimal (relatiu a la classificació de
varietats algebraiques).

• Alessio Figalli (Zurich University, Süıssa),
per les seves contribucions a la teoria del
transport òptim i les aplicacions a les EDP,
la geometria mètrica i la probabilitat.
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• Peter Scholze (Bonn University, Alemanya)
per la introducció dels espais perfectoides en
l’estudi de la geometria algebraica aritmètica
sobre camps p-àdics, i les seves aplicacions a
la teoria de representacions de Galois. També
pel desenvolupament de les noves teories
cohomològiques.

• Akshay Venkatesh (EUA) per la seva śıntesi
de la teoria anaĺıtica de nombres, dinàmica
homogènia, topologia i teoria de la repre-
sentació. Aquests avenços han permès tancar
problemes ben antics, com el de l’equidistri-
bució d’objectes aritmètics.

Com us deia, quan es fan públics els premis
és un moment potent. Em va fer molta il·lusió
ser-hi. Voldria, doncs, fer unes consideracions,
algunes de caire més seriós i d’altres més
informal o anecdòtic.

Caucher Birkar passarà a la història dels
ICM per dos motius ben diferents. El primer,
és clar, més important, és el camı́ que ha hagut
de recórrer fins a l’obtenció de la medalla.
En Caucher va arribar al Regne Unit com
a immigrant il·legal provinent de la guerra a
l’Iraq en la seva condició de kurd. I va voler
reivindicar expĺıcitament el seu origen kurd
i el dolor que ha de patir la seva gent i la
seva nació per poder ser lliures. Ell mateix va
viure la infància sota el soroll de les bombes.
Malgrat això, el seu germà gran el va educar
en les matemàtiques i la seva gran destresa li
va permetre, un cop al Regne Unit, fer el camı́
que l’ha portat a rebre la màxima distinció
de la comunitat matemàtica. El segon és més
aviat anecdòtic: també serà l’únic matemàtic
a rebre dues medalles Fields (i en un mateix
ICM!), cosa que és impossible per estatuts de
la IMU. M’explico. Minuts després que la sessió

d’obertura del congrés es donés per acabada
amb les paraules del ministre d’Educació del
Brasil, molta gent, especialment joves brasilers
que eren presents a la sessió, es van acostar
a fer-se una fotografia amb les seves estrelles.
Circumstància que van aprofitar un parell de
persones que s’havien colat a l’acte per robar-li
la medalla. Tot i que les càmeres de seguretat
van poder gravar les cares dels lladres i es
van difondre les imatges a les televisions de
tot el páıs encara, que jo sàpiga, no els han
trobat; i a la medalla tampoc. L’organització
va decidir celebrar una petita cerimònia per
poder-li donar una còpia exacta de la medalla.
En el petit discurs que en Caucher va fer, va
donar les gràcies a l’organització per haver fet
aquest esforç i, el més interessant, va enviar
aquest missatge: «En un primer moment vaig
quedar molt dolgut pel que m’havia passat,
però al cap de poques hores em vaig refer i vaig
comprovar que tampoc no era tan important;
si al llarg de la meva vida no hagués tingut
aquesta fortalesa no hagués tirat endavant, ja
que us puc assegurar que he viscut experiències
molt i molt pitjors».

Quan es fa públic el nom de cada
guanyador del premi, es projecta un v́ıdeo breu
(https://www.mathunion.org/imu-awards/
fields-medal/fields-medals-2018) d’uns 2
o 3 minuts, en què cadascun dels medallistes
explica la seva història i situació present, i la
seva relació amb les matemàtiques. Són molt
interessants. És una iniciativa de la Fundació
Simons.

El meu hotel era justament al costat dels
pavellons on es van lliurar els premis. Just
quan sortia mateix de l’hotel dimecres al mat́ı
vaig coincidir amb un Peter Scholze vestit
de vint-i-un botons; no calia ser Sherlock
Holmes per saber que seria un dels premiats,
i aix́ı ho vaig fer notar en un tuit. També
és cert que el seu nom apareixia a totes
les previsions.

Cadascun dels medallistes va fer una xerra-
da plenària davant d’una audiència molt nom-
brosa. Vaig anar a les quatre. Les exposicions
van ser de tipus molt diferents; en els dos
extrems podŕıem situar la xerrada de Peter
Scholze, molt tècnica i sense concessions, i la
d’Alessio Figalli, pensada per a una audiència
general, sense detalls. Entremig, en el sen-
tit metodològic, les dues ponències d’Akshay
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Venkatesh i de Caucher Birkar que malgrat
tractar temes força tècnics volien arribar a una
audiència general.

En qualsevol cas, en termes generals, la
matemàtica catalana té motius per estar con-
tenta. A tall d’exemple, deixeu-me posar alguns
casos.

Mariana Bosch va ser conferenciant con-
vidada a la secció d’Educació Matemàtica i
popularització de les matemàtiques. La xerrada
«Study and research paths: A model for in-
quiry» va ser l’única conferència invitada d’una
membre de la SCM.

En dues de les quatre xerrades dels medalla
Fields, els ponents van fer referència a treballs
coautoritzats amb matemàtics catalans. Més
concretament, Akshay Venkatesh va referenciar
Vı́ctor Rotger i Alessio Figalli va explicar
parcialment els treballs que està fent amb
Xavier Ros-Oton i Joaquim Serra.

Finalment, també vull destacar que Marta
Sanz-Solé va pronunciar la conferència de la
London Mathematical Society, cosa que mostra
la seva rellevància matemàtica i el paper desta-
cat que té en la poĺıtica cient́ıfica europea.

Estem, doncs, d’enhorabona.

Trobada del Comitè Executiu de l’EMS a Barcelona
Xavier Jarque
President de la SCM

Els dies 9, 10 i 11 de novembre passat el
Comitè Executiu de la Societat Europea de
Matemàtiques (EMS) es va reunir a la seu
de l’Institut d’Estudis Catalans (IEC). La
Societat Catalana de Matemàtiques, que com
sabeu és membre de ple dret de l’EMS, va
fer d’amfitrió de la trobada. De fet Catalu-
nya, i més concretament l’IEC, ha estat força
cops seu de diferents comissions, comitès i
trobades de l’EMS durant els darrers anys,
en què ha destacat, òbviament, l’organització
del Tercer Congrés Europeu de Matemàtiques
l’any 2000.

Aquesta reunió del Comitè Executiu tenia
un valor singular ja que ha estat la darrera reu-
nió presidida per l’actual president de l’EMS,
Pavel Exner, que deixarà (pel lector ha deixat)
la presidència de l’EMS a principis de l’any

2019. En la darrera reunió de l’Assemblea de
l’EMS, que va tenir lloc a Praga el mes de
juny del 2018, es va nomenar nou president
de l’EMS el professor Volker Mehrmann (TU,
Berĺın). Deixeu-me que també digui, a t́ıtol
personal, que per a mi ha estat una visita
singular perquè serà l’últim cop que tingui
l’oportunitat de col·laborar amb l’EMS com a
president de la SCM.

En l’agenda, entenc (jo no formo part
del comitè) que parlarien de temes candents
de l’EMS, com són la nova localització de
l’editorial de l’EMS a un páıs de la UE
(molt probablement Alemanya), l’organització
del proper Congrés Europeu de Matemàtiques
a Portoroz (Eslovènia), la decisió sobre les
peticions de les activitats per al 2019 (escoles-
EMS, conferenciants-EMS, etcètera), qüestions
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